
mă incită şi texte pe care le urăsc, dar 
pe care apoi le montez, tocmai pen
tru că mi-au creat un fel de reactie de 
adversitate. N-am să montez ~icio
dată un text care mă lasă mai mult 
sau mai puţin indiferent. 

Şi totuşi, ce îi lipseşte dramaturgiei 
româneşti pentru ca să fie atractivă 
nu numai pentru dumneavoastră, 
dar şi pentru alţi regizori? Fiindcă 
nu sunteţi singurul care manifestă o 
anumită reţinere ... 
Cred că , din păcate, s-a creat un 
clişeu: că dramaturgia românească 
nu este prea competitivă în momen
tul de faţă, că lumea n-ar veni la 
teatru la o piesă românească de azi. 
Sau, chiar, de ieri ... Există acest cliseu 
ş i el, din păcate, funcţionează . Pe. de 
altă parte, e adevărat că nici nu 
există piese româneşti foarte bune, 
care să intereseze publicul şi , astfel, 
să reuşească să influenţeze şi să 
sch imbe cumva opinia generală . 
Mie, personal, nici o piesă ro
mânească nu mi s-a pă rut atât de 
puternică pentru ziua de azi încât să 
simt nevoia s-o montez. Mai persistă 
încă obiceiul de a spune lucruri sim
ple în moduri foarte complicate, de a 
crea imagini şi de a reda obsesiile 
unor lumi trecute, care nu mai au 
nici o valoare în ziua de azi. Am citit 
de curând nişte piese (nu dau nume 
sau titluri) în care obsesia anilor de 
dinainte de '89 era atât de puternică 
încât e clar că ele au foarte puţine 
şanse să intereseze un public care, în 

general, e tânăr şi care nici măcar nu 
a fost implicat în viaţa absurdă de 
dinainte de '89. Să luăm ca exemplu 
Paracliserul de Marin Sorescu, un 
text scris înainte de '89, dar care 
n-are nimic de-a face cu vreun con
text politic, un text care vorbeşte 
despre noi, cei din ziua de azi sau 
dintotdeauna, care are un substrat 
metafizic şi o bătaie foarte lungă. Pe 
mine texte de acest gen mă intere
sează . Cum mai sunt si Matca, 
Socrate sau Petru ... Însă' ele sunt 
foarte rare. Bineînţeles, există şi dra
maturgi contemporani importanţi , 
precum Dumitru Solomon, Vlad Zo
grafi, Matei Vi şniec, dar, din păcate, 
nu ei domină scena teatrală româ
nească în acest moment. 

Nu credeţi că, poate, ar trebui să se 
renunţe la ideea capodoperei cu 
orice preţ? 
Ba da! Ne-ar trebui piese scrise nu 
atât din dorinţa de a scrie piese mari, 
ci din dorinţa, mai simplă şi mai efi
cientă, de a scrie piese bune. Am 
senzaţia, uneori, că toţi autorii ro
mâni vor să scrie piese mari. Şi atunci 
scriu piese proaste. Dacă ar vrea să 
scrie numai piese bune, poate con
strucţia dramatică ar fi mai solidă şi 
uneori ar apărea şi piese de mare va
loare. Ca în orice meserie, lucrurile 
trebuie începute prin a le face bine. 
Din păcate, multe piese româneşti nu 
sunt bine scrise. De aceea au un 
impact oarecum redus. Realitatea 
românească înconjurătoare e atât de 

plină de evenimente de senzaţie, 
meschine, penibile sau, uneori, su
blime în derizoriul lor, încât există 
material enorm. Problema ar fi de a 
găsi modalitatea prin care tot acest 
material extrem de puternic şi de vio
lent, agresiv chiar, să fie translat în 
zona artei. 

Vom intra curând într-un nou secol, 
într-un nou mileniu. Cum credeti că 
va evolua teatrul, în linii mari, în 'anii 
următori? 

Cred că teatrul a trecut prin toate 
~xperienţele, prin toate formele . 
Intr-un fel, el s-a epuizat şi a renăscut 
de fiecare dată din pmpria cenuşă, ca 
Pasărea Phoenix. Cred, însă, că tea
trul se reîntoarce către simplitate, 
către origin i, ceea ce înseamnă lucrul 
cu actorul, o anumită profunzime 
care, cum spuneam ş i înainte, reiese 
din text şi e dusă mai departe de 
actori şi regizori. Experimentele de 
tot felul sunt necesare în măsura în 
care au valoare şi profunzime. Teatrul 
poate fi făcut în zeci de stiluri, de 
modalităţi, importante sunt nivelul 
profesional, rigoarea şi subtilitatea 
demersului artistic. Nu cred în spec
tacolele zgomotoase, prea evidente 
ca mesaj, prea "vizibile". Nu, nu pot 
să ştiu cum va evolua teatrul ... Nu ştiu 
exact nici cum voi evolua eu însumi . 
Cred, însă, că există o întoarcere 
către rafinament şi simplitate. 

Dana Dorneanu 
decembrie 2000 
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fie rege! 
U ltimul spectacol pe care l-am văzut în stagiunea 

trecută a fost Podu'. Primul spectacol pe care 
l-am văzut în stagiunea curentă a fost Fierarii, la 

"Nottara", tot în regia lui Horaţiu Mălăele . Tot comedie! 
Ulterior, am citit cronici destul de aspre la Fierarii, 
botezat de regizor Cu capu' de nicovală . Deşi argu
mentele cronicarilor sunt valabi le si rezervele lor sunt în 
bună parte justif icate, cred că, de data asta, ar trebui 
evidenţiată jumătatea plină a vasului. De altfel, mulţi 
cronicari cu sau, mai ales, fără şalvari au o bucurie sus
pectă de a vorbi (doar) despre jumătatea goală. 
Eu cred că în acest moment comedia trebuie încurajată. 
Se joacă multe comed ii, dar tot nu sunt destule. 
Ofertele TV pe partea umorului sunt cât se poate de 
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neconvenabile. E preferabi l ca publicul să rev i nă la 
teatru pe ca lea comediei . Chiar dacă şi la teatru, în 
speţă la Fiera rii, se aud destul de des cuvinte care la TV 
ob l igă post ul la afişarea unui pătrat roşu . Tot e mai bine 
să vedem o asemenea comedie, cu slăbiciunile ei de text 
şi îng roşăril e ei actoriceşti , decât să rămânem în faţa 
unor ecrane mici şi saturate de glume nu atât ne
ruşinate cât stupide. 
Dacă, deocamdată, comedia nu este rege în teatre, ea 
poate deveni aşa ceva printr-un număr mai mare de 
montări şi o indulgenţă înţe leaptă a cronicarilor. Pentru 
un timp, să lăsăm acreala deoparte. 
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